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  شايعه اي كه باعث وحدت بيشتر ايراني ها و عراقي ها شد
كارب��ران ايران��ي و عراق��ي فض��اي مج��ازي با هش��تگ 
»#العراق_وإيران_إخوه« و »#كلنا_امه_واحده« از برادري 
دو ملت نوشتند. اين هش��تگ در واكنش به حواشي پيش 
آمده در رابطه با ش��ايعه حضور زائران مرد مجرد عراقي در 
مشهد دست به دست شد. كاربران توئيتر با اين هشتگ ها نشان دادند كه اتحاد 
ميان دو كشور اسلامي و همسايه ايران و عراق همچنان وجود دارد تا جهان بداند 
ما يك امت هستيم. همچنين كاربران تلاش كردند تا با انتشار اين هشتگ ها 
ضمن تشكر از ميزباني عراقي ها در مراسم اربعين، به اين روش از آنها دلجويي 
كنند. هدف از انتش��ار اين هش��تگ و به راه افتادن توفان توئيت��ري، مقابله با 

تحركات تفرقه افكنانه بين شيعيان كشور هاي اسلامي مطرح شده است. 
  توصيه محسن رضايي براي برون رفت از شرايط كنوني 

در حال حاضر شرايط كشور به گونه اي است كه جز با اتحاد همه جانبه بين 
مردم و مسئولان در راستاي حل مش��كلات و ارائه نقدهاي سازنده و بدون 
اغراض سياسي، برون رفت از اين شرايط اگر نگوييم غيرممكن، دست كِم به 
شدت سخت خواهد بود. در همين جهت محسن رضايي دبير و عضو مجمع 
تشخيص مصلحت نظام با انتشار توئيتي كوتاه به ارائه راهكار به سران قواي 
مقننه، مجريه و قضائيه اش��اره و به اين نكته كه نقدها بايستي بر محور ما 
مي توانيم باشد، تأكيد كرد. محسن رضايي نوشت: در شرايط كنوني به سران 

سه قوه روحيه و راهكار دهيم. نقدها برمحور »ما مي توانيم« باشد. 
  فريدون پاسخگوي دخالتش در حوزه بانكي باشد

حسين فريدون برادر رئيس جمهور در سال 93 و طي نامه اي از سوي سازمان 
س��نجش آموزش كش��ور براي تحصيل در مقطع دكتراي روابط بين الملل به 
دانشگاه شهيد بهشتي معرفي مي شود كه ش��وراي گروه علوم سياسي و روابط 
بين الملل اين دانشگاه با اين موضوع مخالفت و اين موضوع را به سازمان سنجش 
اعلام مي كند كه پس از كش وقوس ها سازمان سنجش نهايتاً تصميم مي گيرد 

برادر رئيس جمهور در »پرديس دانشگاه شهيد بهشتي« به تحصيل بپردازد. 
پس از رسانه اي ش��دن اين موضوع كميته اي س��ه نفره در مجلس مسئول 
پيگيري اين موضوع شد و پس از مدتي محمدجواد ابطحي يكي از اعضاي اين 
كميته اعلام كرد كه تخلف در پرونده تحصيلي برادر رئيس جمهور محرز شده 
است. جلسه دفاع رساله دكتراي حسين فريدون برادر رئيس جمهور كه قرار 
بود ساعت 8 صبح ديروز در دانشكده اقتصاد و علوم سياسي دانشگاه شهيد 

بهشتي بررسي شود به دليل به حد نصاب نرسيدن اساتيد داور، لغو شد. 
عليرضا زاكاني نماينده سابق مجلس به عدم برگزاري جلسه دفاع از رساله 
دكتري برادر رئيس جمهور در توئيتر واكنش نش��ان داد و نوشت: حسين 
فريدون برادر رئيس جمهور به دليل عدم حضور اساتيد موفق به دفاع از رساله 
دكترايش نشد. به نظر قبل از دفاع از رس��اله دكترا! ايشان بايد پاسخگوي 
رانتخواري و فساد عظيمي كه با مداخله و در حوزه پولي بانكي كشور رخ داده 

باشد تا راه براي برخورد با دانه درشت هاي مفسد كشور هموار شود.

از سوي روحاني
 4 لايحه براي طي مسير قانوني

به مجلس ارسال شد
 رئيس جمه�ور چه�ار لايح�ه در خصوص 
تخلفات رانندگي، بنادر، ميراث فرهنگي و 
ش�هرداري ها را براي طي مس�ير قانوني به 
مجل�س ش�وراي اس�امي تقدي�م ك�رد. 
به گزارش مهر، چهار لايحه اصلاح ماده)۱9( 
قانون رس��يدگي به تخلفات رانندگي و الحاق 
بنادر شهيد بهشتي، شهيد كلانتري به محدوده 
منطقه آزاد تجاري- صنعتي چابهار، اصلاح قانون اساسنامه سازمان ميراث 
فرهنگي كشور و درآمد پايدار و هزينه شهرداري ها و دهياري ها در نامه هاي 
جداگانه اي از سوي حجت الاس��لام حس��ن روحاني رئيس جمهور به علي 

لاريجاني براي طي مسير قانوني به مجلس شوراي اسلامي ارسال شد.
.................................................................................................................................

در ديدار علماي اهل سنت كردستان

 آيت الله مكارم شيرازي: 
اختلاف سم مهلك جامعه اسلامي است 

آيت الله مكارم شيرازي با تأكيد بر توجه مس�لمانان به نقاط اشتراك، 
امت اسام را بيش از هر زماني نيازمند انسجام و همدلي توصيف كرد. 
به گزارش رسا، آيت الله مكارم شيرازي ديروز در ديدار شماري از علماي اهل سنت 
كردستان، با استناد به آياتي از قرآن كريم، اختلاف را سم مهلك جامعه اسلامي و 
زلزله اي ويرانگر توصيف كرد. وي جامعه اسلامي را بيش از هر زماني نيازمند وحدت، 
انس��جام و همدلي دانست و تأكيد كرد: اگر مس��لمانان متحد باشند هيچ قدرتي 
نمي تواند بر آنها مس��لط شود. آيت الله مكارم ش��يرازي نسبت به نقشه هاي شوم 
دشمنان براي ايجاد اختلاف در بين امت اسلام هشدار داد و افزود: الان دشمنان به 
دنبال اين هستند كه گروه هاي مختلف اسلامي را به جان هم بيندازند و متأسفانه 
اين كار را در عراق و سوريه نيز عملياتي كردند. استاد برجسته درس خارج حوزه 
علميه قم همه گروه هاي اسلامي را به كنار گذاشتن اختلافات و تكيه بر مشتركات 
توصيه و تصريح كرد: امروز زماني است كه دشمن، اسلام را مزاحم منافع نامشروع 
خود مي داند، از اين رو بايد بيدار و آگاه باشيم. وي تأكيد كرد: امت اسلام بايد هوشيار 
باشند، دست به دست هم دهند و توطئه هاي دشمنان را در نطفه خفه كنند. آيت الله 
مكارم شيرازي در ادامه سخنان خود با تصريح بر اينكه نبايد به مقدسات گروه ها و 
مذاهب اسلامي توهين شود، گفت: به همه توصيه مي كنيم به مقدسات يكديگر 
احترام بگذارند و بدانند كه وحدت تنها و تنها در سايه عمل محقق مي شود. استاد 
برجسته درس خارج حوزه علميه قم اشتراكات امت اسلام را به مراتب بيش از نقاط 
اختلاف دانست و گفت: بايد با تكيه بر اين اصول و تقويت آنها و عمل به سفارشات 

پيامبر گرامي اسلام)ص( و اهل بيت)ع( توطئه هاي دشمن را خنثي كنيم.  
.................................................................................................................................

حضرتي اعام كرد
برگزاري نخستين نشست »هيئت ويژه اقتصادي 

مجلس« چهارشنبه هفته جاري 
عضو كميسيون اقتصادي مجلس از تشكيل 
نخس�تين نشس�ت هيئت ويژه اقتصادي 
مجلس در چهارشنبه هفته جاري خبر داد. 
به گزارش فارس، الياس حضرتي نماينده مردم 
تهران و عضو كميس��يون اقتص��ادي مجلس 
شوراي اس��لامي، اظهار داش��ت: هيئت ويژه 
بررسي مش��كلات اقتصادي كش��ور با چهار 
رويكرد اصلي تشكيل شد. وي افزود: از جمله رويكردهاي مهم اين هيئت 
مي توان به بررسي مشكلات بانكي و ارزي، مشكلات توليد داخلي و موانع بر 

سر توليدات، مشكلات بيكاري و اشتغال و همچنين نقدينگي اشاره كرد. 
حضرتي بر همين اساس اضافه كرد: با توجه به اينكه هسته مركزي اين هيئت 
در كميسيون اقتصادي مجلس تشكيل شده درواقع كارهاي اوليه تشكيل آن 
انجام شده است و نمايندگاني هم كه دغدغه مند هستند مي توانند به اين هيئت 
بپيوندند. عضو كميس��يون اقتصادي مجلس با اعلام اينكه نخستين نشست 
هيئت مذكور چهارشنبه هفته جاري برگزار مي شود، خاطرنشان كرد: از آنجايي 
كه كميسيون اقتصادي متولي اصلي تشكيل اين هيئت بود به صورت مرتب در 
ايام تعطيلات مجلس هم جلسات آن را تشكيل خواهد داد و بر اين اساس اين 
هيئت طي سه هفته متوالي سلسله جلساتي را براي تبيين راهبرد و راهكارهاي 

برون رفت از مشكلات اقتصادي كشور تشكيل خواهد داد. 
وي در خاتمه عنوان كرد: جلس��ات بعدي اين هيئت به صورت مستمر در 

هفته هاي پس از تعطيلات مجلس هم ادامه خواهد داشت.

در شرايطي كه عدم شفافيت فعاليت هاي مجلس 
شوراي اسامي س�بب سوءاستفاده هاي فراواني 
از جمله فعاليت وس�يع لابي گران ش�ده اس�ت، 
نمايندگان مجلس با ارائه يك طرح دوفوريتي با 190 
امضا در پي شفاف سازي رأي نمايندگان هستند. 
اين روزها فش��ار س��نگين تحريم ه��اي خارجي، 
ناكارآمدي و سوءاستفاده هاي گسترده در سيستم 
اجرايي كشور سبب مشكلات فزاينده اي براي مردم 
شده و همين امر تمام اتاق هاي فكر نظام را به چاره 
جويي و ارائه راه حل هاي مناس��ب ب��راي حل اين 

موضوع واداشته است. 
يكي از راهكارهايي كه براي حل مشكلات و مسائل 
فعلي از س��وي تمام صاحبنظران پيشنهاد مي شود، 
ش��فافيت در نظام اجرايي كش��ور اس��ت. زماني كه 
صدها هزار ميليارد تومان رانت بر اثر س��وءتدبير در 
توزيع دلار 4200 توماني نصيب برخي واردكنندگان 
شده، مشخص شدن نام دريافت كنندگان ارز تبديل 

به يك مطالبه جدي در بين افكار عمومي شد. 
راه حل شفافيت براي بس��ياري از معضلات كنوني 
كشور از جمله فساد در بخش هاي دولتي و خصوصی 
مي تواند راهگشا باشد اما در اين ميان يك سؤال مهم 
باقي است؛ دس��تگاه ها و قواي حاكم در كشور تا چه 
اندازه خود مقيد به شفاف س��ازي در ساز و كارهاي 
اجرايي خود هستند و اگر قرار است شفاف سازي به 
عنوان يك امر جدي در دستور كار نظام قرار بگيرد، 

اين فرآيند بايد از كدام قوه آغاز شود. 
   شفافيت؛ حلقه مفقوده مجلس 

مجلس شوراي اس��لامي به دليل ماهيت خود شايد 
اولين گزين��ه و نامزد براي شفاف س��ازي در فرآيند 
اجرايي خود باشد. اين مسئله از آنجا بديهي مي شود 
كه مجلس به عنوان ركن قانونگ��ذاري و نظارتي در 
كنار مقام رياس��ت جمه��وري تبلور مردم س��الاري 
ديني در كشور اس��ت. در كنار اين مجلس به دليل 
ارتباطات گس��ترده با مردم مي توان��د اصلي ترين و 
مهم ترين مسير اعمال درخواست مردم  براي تغيير 
در كانال هاي اجرايي و فرآيندهاي قانوني باش��د. با 
اين حال مجلس شوراي اس��لامی در شفافيت نمره 
قابل قبولي را دريافت نمي كند. حواشي پيش آمده 
در مجلس شوراي اسلامي و همچنين موج لابي هاي 
گسترده براي رأي اعتماد به وزرا شايد مهم ترين نشانه 

چنين عدم شفافيتي باشد. 
اوج اين مش��كل را مي توان در جلسه استيضاح وزير 
سابق كار، تعاون و رفاه اجتماعي ديد كه صحن علني 
مجلس شوراي اسلامي به ميداني براي تبادل اتهامات 
تبديل شد؛ اتهاماتي كه روشن نيس��ت تا چه اندازه 
درست است و مسيرهاي نظارتي مجلس نيز تاكنون 

در اين باره عملكرد درستي نداشته اند. 
شايد يكي از مهم ترين دلايل به وجود آمدن چنين 
جوي همين عدم ش��فافيت در فرآيندهاي اجرايي 

دروني مجلس شوراي اسلامي باشد، به عنوان مثال 
در جلس��ات مجلس و به خصوص رأي در خصوص 
استيضاح وزرا يا رأي اعتماد به آنان روشن نيست كه 
هر نماينده چه گزين��ه اي را انتخاب مي كند. همين 
مسئله سبب شده فضا براي لابي گران گسترده شود و 
نمايندگان نيز بدون هراس از تبعات سياسي و معنوي 
چنين انتخاباتي وارد تعامل ه��اي بعضاً غيرقانوني با 

لابي گران دولتي و غيردولتي شوند. 
جالب اين اس��ت كه در دنيا تدابي��ر گوناگوني براي 
شفافيت عملكرد نمايندگان در مجالس قانونگذاري 
در س��طوح گوناگون در نظر گرفته شده كه هر كدام 
از آنها الگويي مناس��ب براي مجلس شوراي اسلامي 

محسوب مي شود. 
   مجالس دنيا چگونه فعاليت هاي خود را

 شفاف مي كنند
بحث درآمدها و دريافتي هاي مالي نمايندگان در همه 
جا از جمله مسائلي است كه با حساسيت فراوان دنبال 
مي شود، به عنوان مثال نمايندگان پارلمان اروپا ابتدا 
بايد تمامی مشاغل پيشين و منابع درآمدي خود را در 

سه سال گذشته با جزئيات كامل اعلام كنند. 
همچنين در اين نهاد در جهت رف��ع تعارض منافع 
دو راهكار كل��ي در نظر گرفته اند ك��ه در راهكار اول 
فرد موظف است فعاليت هايي را كه در جهت گيري 

سياست هايش تأثيرگذار بوده يا منفعتي براي او دارد 
اعلام كند و راهكار دوم  اينگونه است كه فرد نبايد دو 

شغل را براي خود اتخاذ كند. 
از سوي ديگر هر فرد در پارلمان اروپا، پس از دريافت 
هديه خ��ود، فرمي را كه ش��امل اطلاعاتي نظير نام، 
جايگاه او، ن��ام فرد هديه دهنده، ن��وع هديه، برآورد 
ارزش هديه، محل دريافت و انگيزه  فرد هديه دهنده 
است، ملزم است پُر كند، اين فرم هرساله در پارلمان 
اروپا انتش��ار پيدا مي كند. در برخي كش��ورها نظير 
برزيل با اختصاص صفحه اي به نام كنترل شهروندان 
بر هزينه ه��اي نمايندگان، هزينه ه��اي نمايندگان 
پارلمان به نمايش گذاشته می شود از اين رو مي توان 

از جزئيات هزينه هاي نمايندگان مطلع شد. 
وب س��ايت پارلم��ان كانادا ني��ز اطلاع��ات تمامي 
نمايندگان را با جزئيات ارائه مي دهد. اين وب سايت، 
صفحه اي را مستقلًا براي تشريح هزينه هاي سفرهاي 

نمايندگان اختصاص داده است. 
پارلم��ان كان��ادا همچنين صفحه اي ب��راي توضيح 
ميزان هزينه هاي مهمان نوازي نمايندگان اختصاص 
داده اس��ت كه مجم��وع هزينه هاي مصرف ش��ده، 
حمايت كنندگان از اين مراسمات و… را مي توان در 

اين صفحه مشاهده نمود. 
از سويی س��هولت در دسترسي به بحث هاي صورت 

گرفته در پارلمان هم از جمله مهم ترين شاخص هاي 
شفافيت در مجالس قانونگذاري محسوب مي شود، 
براي مثال در برخی كشورها نظير آرژانتين، مشروح 
تمامي مذاكرات صحن علني در تمامي ادوار، اعم از 
جلسات عادي و جلس��ات ويژه با آرشيو موضوعي به 

تفكيك تاريخ در اختيار كاربران قرار مي گيرد. 
همچنين در صفحه  ش��فافيت پارلمان ش��يلي نيز 
مي توان به مشروح مذاكرات صحن علني پارلمان در 
تمامي ادوار از هر نوعي به تفكيك تاريخ دسترسي 
يافت. در خصوص روش��ن ب��ودن آرای نمايندگان 
نيز به طور مث��ال در كش��ور كانادا ب��ا انتخاب هر 
طرح يا لايح��ه اي كه در پارلمان به رأي گذاش��ته 
می شود، مي توان از نحوه  رأي دهي و آرای هركدام 
از نمايندگان مطلع شد. در كش��ور گرجستان نيز 
مي توان از تم��ام اطلاعات مربوط ب��ه رأي و نحوه  

رأي گيري مطلع شد. 
   طرح دوفوريتي براي شفافيت

با نگاهي به مثال هاي فوق روشن مي شود كه اكنون 
هيچ كدام از تدابير فوق در مجلس ش��وراي اسلامي 
عملي نمي شود. با اين وجود به نظر مي رسد شرايط 
موجود س��بب ش��ده تا نمايندگان براي اجرا كردن 
شفافيت بيشتر در عملكرد پارلمان خود وارد شوند. 

حجت الاس��لام مجتبي ذوالنور نماينده مردم قم در 

گفت و گو با »فارس« با بيان اينكه يكي از مش��كلات 
جدي كشور عدم شفافيت فعاليت ها و رأي نمايندگان 
مردم در خانه ملت است، گفت: امروز مردم نمي دانند 
نماينده ها در مجلس هستند يا نيستند و اگر نيستند 
آيا به مرخصي رفته اند ي��ا مأموريت. وي اضافه كرد: 
امروز مردم نمي دانند نماينده مجلس در رأي گيري 
شركت مي كند يا نه و اگر شركت مي كند رأيش مثبت 

است يا منفي. 
اين نماينده مجلس با بي��ان اينكه بايد رفتار و رأي 
نماينده ه��اي مجلس زي��ر ذره بين مردم باش��د تا 
مردم از آنها به درستي مطالبه گري كنند، تصريح 
كرد: گاهي افراد گريم ك��رده رأي مي دهند يعني 
مي گويند م��ن به فلان طرح يا لايح��ه رأي داده ام 
اما در اصل رأي نمي دهند. ذوالنور در جمع بندي 
اظهارات خود اعلام كرد: به دلايل ذكر ش��ده طرح 
دوفوريتي با عن��وان »شفاف س��ازي فعاليت هاي 
نمايندگان در مجلس« تهيه كرديم تا براساس آن 
همه فعاليت نمايندگان در مجلس و كميسيون ها 
براي مردم مشخص ش��ود؛ اين طرح با ۱90 امضا 
تقديم هيئت رئيسه مجلس شده و اميدواريم همين 
تعداد نماينده هم به طرح رأي دهند. وي همچنين 
پيش��نهاد كرد كه رأي به طرح مذك��ور به صورت 

شفاف باشد تا مردم از جزئيات آن آگاه شوند.
  طرح شفافيت رأي نمايندگان چه مي گويد

در مقدمه اين طرح آمده اس��ت: اي��ن حق مردم و 
موكلين اس��ت كه بدانند نماينده منتخب آنان در 
رأي به لواي��ح و طرح ها، برنامه ها، بودجه س��الانه 
كش��ور، اس��تيضاح و رأي اعتماد يا عدم اعتماد به 
وزيران، س��ؤال و موارد ديگر چ��ه رأي و موضعي 
داشته و آيا اصلًا در اين موارد فعاليت و در رأي گيري 
شركت كرده  است يا خير؟ تا بتوانند با علم و اطلاع 
كافي و دقيق وكلاي خود را نقد و مطالبه گري لازم 

را داشته باشند. 
بر اساس ماده واحده اين طرح هيئت رئيسه مجلس 
شوراي اس��لامي ملزم مي گردد ظرف دو ماه پس از 
تصويب اين قانون از طريق ايجاد و راه اندازي سامانه اي 
جامع نسبت به علني ساختن و شفاف سازي فعاليت ها، 
حضور، غيبت، مأموريت خارجي و داخلي، مرخصي 
استحقاقي و اس��تعلاجي و بدون حقوق، مشاركت يا 
عدم مشاركت در رأي گيري، نوع رأي نمايندگان اعم 
از موافق، مخالف يا ممتنع در صحن علني مجلس يا 
كميسيون ها اقدام نمايد به شكلي كه رسانه ها و آحاد 
ملت شريف ايران بتوانند به صورت برخط )آنلاين(و 
نيز دستيابي به ذخيره و آرشيو، از همه امور ذكر شده 
مربوطه به هر يك از نمايندگان دسترسي و آگاهي پيدا 
نمايند. به نظر مي رس��د اين طرح از حمايت عمومي 
نمايندگان اصلاح طلب و اصولگرا برخوردار است. حال 
بايد در انتظار نشس��ت  و ديد آيا اجراي اين طرح به 

سرانجام مي رسد يا نه؟

با تقديم طرح دوفوريتی به هيئت رئيسه مجلس صورت گرفت

شفافيت رأی نمايندگان اولين قدم برای مقابله با لابی گری ها
مهدی    پورصفا

   گزارش

رئيس بني�اد تاري�خ پژوهي و دانش�نامه انقاب اس�امي 
گف�ت: برخ�ي اف�راد ب�ا ويژگي ه�اي س�كولار به ش�دت 
دنب�ال آن هس�تند ك�ه حوزه ه�ا را برگردانن�د ب�ه زمان 
قب�ل از انق�اب ك�ه هي�چ كاري ب�ا سياس�ت نداش�تند. 
به گزارش فارس، اتفاقات روي داده در تجمع مرداد ماه گذشته 
عده اي از طلاب قم و گرم ش��دن ضرورت نقش آفريني بيشتر 
حوزه هاي علميه در فرآيندهاي سياس��ي كش��ور بس��ياري از 
شخصيت هاي مطرح علمي كشور را وادار به عكس العمل كرده 
است. جدا از واكنش هاي منفي كه در خصوص برخي شعارها 
در اين تجمع مطرح شد، به نظر مي رسد دخالت حوزه علميه قم 
در سياست و كم و كيف از جمله مسائلي است كه همچنان در 

فضاي رسانه اي كشور محل بحث خواهد بود. 
حجت الاسلام س��يدحميد روحاني رئيس بنياد تاريخ پژوهي 
و دانش��نامه انقلاب اسلامي در نشس��ت خبري بررسي حادثه 
مدرسه فيضيه قم نيز به اين مسئله پرداخت و نسبت به توسعه 

سكولاريسم در فضاي فعلي حوزه علميه هشدار داد. 
وي با اشاره به هشدار امام راحل نسبت به خطر تحجر در حوزه علميه 
قم گفت: آيا اين عناصر متحجر و مارهاي خوش خط و خال بعد از 

رحلت امام از ميان رفته اند يا هنوز مشغول فعاليت هستند؟

وي ادامه داد: ما براي ش��ناخت اين مارهاي خوش خط و خال 
چند راه داريم، از جمله ش��ناخت ويژگي هايشان اين است كه 
سكولارند و به شدت دنبال آن هستند كه حوزه ها را برگردانند به 

زمان قبل از انقلاب كه هيچ كاري با سياست نداشتند. 
روحاني گفت: دومين ويژگي شان اين است اشرافي و رفاه طلبند 
و مي خواهند راه علي)ع( را فراموش سازند، من از اصحاب رسانه 
مي خواهم كه به حوزه هاي علميه برون��د و زندگي اين عناصر 

متحجر و سكولار را از نزديك ببينند. 
وي افزود: اينها سعي مي كنند مرجعيت و آينده حوزه و روحانيت 
را در دس��ت بگيرند. امريكا و اس��تكبار از مرجعيت ضربه هاي 
سنگيني خورده اند و تلاششان اين است كه اين نهاد را از طريق 
تربيت عناصري در دس��ت بگيرند و امروز امريكا عناصري را در 

حوزه در آب نمك خوابانده است. 
رئيس بنياد تاريخ پژوهي و دانش��نامه انقلاب اس��لامي گفت: 
ويژگي ديگر اين عناصر اين است كه به طور كلي حرفي از ظلم و 

استكبار امريكا و رژيم صهيونيستي نمي زنند. 
وي خاطرنشان كرد: ويژگي ديگر آنها اين است كه نه تنها به فكر 
مردم نيستند بلكه اگر ببينند كساني در حوزه به فكر مردم هستند 
تا منافع مردم را تأمين كنند با آنها ش��روع به مخالفت مي كنند. 

روحاني تصريح كرد: در تجمع مرداد 9۷ ديديد كه چگونه خواب 
عناصري كه به دنبال س��ازش با امريكا هس��تند آشفته شد. چه 
اتفاقي افتاد كه از روزنامه هاي زنجيره اي تا عناصر امريكا در حوزه 
و آنهايي كه به فكر مرجعيت خود در آينده بودند دچار استيصال 

شده و به صحنه آمدند. 
وي اف��زود: حوزويان تنها به وظيفه اسلامي ش��ان عمل كردند و 
گفتند كه مردم در فشار اقتصادي هستند. مي دانيد كه امريكا از 

حوزه و فيضيه انقلابي مي ترسد. 

روحاني گفت: امريكا از فيضيه ناآرام وحشت دارد و مي داند اگر 
فيضيه به وضعيت سابق خود برگردد روز بدبختي او خواهد بود. 
رئيس بنياد تاريخ پژوهي و دانشنامه انقلاب اسلامي با اشاره 
به اينكه سازش��كاران و طرفداران برجام از فيضيه خروشان 
وحش��ت دارند، اظهار داش��ت: امريكا فيضيه اي را دوس��ت 
دارد كه خاموش باش��د، حوزه اي را مي طلبد كه آرام باشد و 
طلابي را كه برده و گوش به دهان باشند. وي تصريح كرد: در 
نهضت امام ديديم كساني نقش نيروي پياده نظام را جوانان 
ايفا كردند. امام خميني اش��تباهات جوانان را تحمل و سعي 

مي كرد آنها را هدايت كند. 
روحاني گفت: روزي كه انقلاب شد، هم دانشگاهيان از حوزويان 
متنفر بودند و هم حوزوي��ان از دانش��گاهيان در حالي كه امام 
خميني)ره( در مدتي كوتاه كاري كردند كه همين دانشگاه ها 

بزرگ ترين تظاهرات را به نفع انقلاب برگزار كردند. 
وي ادامه داد: دشمن خوب دريافته اس��ت كه نقش جوانان در 
انقلاب چقدر مهم بود. آنچه در تجمع فيضيه مرداد 9۷ ديده شد 
خيزش جوانان بود كه موجب وحشت امريكا شد چراكه مي دانند 
اگر جوانان حوزه و ديگر جوانان از فيضيه شروع به خيزش عليه 

امريكا كنند، كار آنها تمام است.

سيدحميد روحاني:

سكولارها مي خواهند حوزه را به دوران قبل از انقلاب بازگردانند

چهره

   کوتاه

نماين�ده ول�ي فقي�ه در س�پاه پاس�داران گف�ت: در 
انق�اب اس�امي جناح ه�اي مختلف�ي وج�ود دارن�د 
ك�ه س�پاه ب�ه هي�چ ك�دام از آنه�ا وابس�ته نيس�ت.

به گزارش مهر، حجت الاسلام عبدالله حاجي صادقي نماينده ولي 
فقيه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامي با بيان اينكه سپاه بصيرت 
و درك سياسي دارد چون اگر نداشته باش��د دين ندارد، اما آنچه 
نبايد داشته باش��د و از آن دوري كند جناح سياسي است، گفت: 
بصيرت سياسي شرط واجب بسيج و سپاه است. بايد درك درستي 
از دشمن، توطئه هاي دشمنان و نقشه هاي آنها داشت، زيرا بدون 
آنها نمي توان ثابت قدم بود اما جناح بندي سياسي و محدود شدن 
در يك جناح براي سپاه ممنوع است كه امام خميني)ره( و رهبري 
هم آن را ممنوع كرده اند. نماينده ولي فقيه در سپاه تصريح كرد: 
دشمني با سپاه و بسيج به دليل بصيرت و حضور در جبهه انقلاب 
اسلامي و دفاع از آن است. در انقلاب اسلامي جناح هاي مختلفي 

وجود دارند كه سپاه به هيچ كدام از آنها وابسته نيست. 
نماينده ولي فقيه در سپاه پاسداران در ادامه به دستاوردهاي سپاه 

اشاره و تصريح كرد: امروز نيروي قدس سپاه و سردار حاج قاسم 
سليماني سمبل ايس��تادگي و مقاومت است. چه چيزي موجب 
محبوبيت و تاثيرگذاري او در بين مردم شده است؟ اين مشخص 

است كه گفتمان مقاومت موجب محبوبيت است. 
وي با بيان اينكه ورود سپاه به عرصه سازندگي با خواست خود آنها 
بوده و از دوران سازندگي و بعد آن در بسياري از حوزه ها كارهايي 
را كه كسي نمي توانس��ت انجام دهد س��پاه با انگيزه پاسداري از 
انقلاب وارد صحنه شد، گفت: ما سازندگي را يك حركت اقتصادي 
نمي دانيم براي دفاع از انقلاب وارد اين عرصه شده ايم، لذا سپاه به 

دليل رسالت خود در پاسداري از انقلاب وارد صحنه شد. 
وي با بيان اينكه امروز سپاه و بسيج الگو است و به يك معنا بسيج 
ايران در لبنان، سوريه و عراق الگويي براي مقاومت مردم بود و 
به كار گرفته شد، اظهار داشت: امروز ما در لبنان، سوريه، عراق، 
يمن، بحرين و حتي برخي كش��ورهاي ديگر بسيجياني داريم 
كه اگر از بس��يجيان ايراني انقلابي تر و پا به ركاب تر نباش��ند، 

كمتر نيستند.

حجت الاسام حاجي صادقي:

بصیرت سیاسي شرط واجب بسیج و سپاه است
فرمانده ني�روي هواي�ي ارتش گف�ت: نيروي هواي�ي ارتش 
و ني�روي هوافض�اي س�پاه در كن�ار ه�م مي توانن�د ب�ا هر 
ن�وع تهدي�دي مقابل�ه كنن�د و ب�ه هي�چ دش�مني اج�ازه 
هي�چ گون�ه جس�ارتي ب�ه كش�ورمان را نخواهن�د داد. 
به گزارش فارس، س��ردار اميرعل��ي حاج��ي زاده فرمانده نيروي 
هوافضاي سپاه با حضور در ستاد فرماندهي نيروي هوايي ارتش، با 

امير خلبان عزيز نصيرزاده فرمانده اين نيرو ديدار كرد. 
امير نصيرزاده در اين ديدار تصريح كرد: بحث هم افزايي مورد تأكيد 
فرماندهي معظم كل قوا و جزو سياست هاي فرمانده كل ارتش است. 
وي با بيان اينكه بحث هوانوردي نياز به دانش بسيار پيچيده اي دارد، 
خاطرنشان كرد: در اين راستا لازم است از همه ظرفيت هاي موجود 
در كشور اعم از لشكري و كشوري استفاده كنيم. نيروي هوافضاي 
سپاه به لطف خدا در بحث هوانوردي از دانش بسيار بالايي برخوردار 

است و موفقيت هاي بسيار خوبي را به دست آورده است. 
فرمانده نيروي هوايي ارت��ش افزود: ان ش��اء الله طي همفكري 
با فرمانده هوافضای س��پاه در راس��تاي ارتقای ت��وان رزمي، از 

ظرفيت هاي موج��ود در دو نيرو به��ره ب��رداري خواهيم كرد. 
نصيرزاده گف��ت: نيروي هوايي ارتش و نيروي هوافضاي س��پاه 
در كنار هم مي توانند با هر نوع تهدي��دي مقابله كنند و به هيچ 
دشمني اجازه هيچ گونه جسارتي به كشورمان را نخواهند داد. 

س��ردار حاجي زاده فرمانده نيروي هوافضاي س��پاه پاسداران 
انقلاب اس��لامي نيز در اين ديدار ضمن تبري��ك انتصاب امير 
نصي��رزاده به س��مت فرماندهي ني��روي هواي��ي ارتش گفت: 
مجموعه هوافضاي س��پاه و ني��روي هوايي ارتش از گذش��ته 
ارتباطات تخصصي و تنگاتنگي باهم داشته اند و بايد اين روابط 
ادامه دار باش��د. وي افزود: اين دو نيرو ب��ه يكديگر كمك هاي 
زيادي كرده اند و م��ا امروز در اين راس��تا آمادگي خود را اعلام 
مي كنيم و مي توانيم مكم��ل يكديگر باش��يم. فرمانده نيروي 
هوافضاي سپاه با اشاره به تدبير مقام معظم رهبري كه ايجاد هم 
افزايي ميان نيروهاي مسلح است، تصريح كرد: بايد همكاري ها 
را بيش از پيش گسترش دهيم و اميدواريم هم افزايي ميان اين 

دو نيرو روند رو به گسترشي داشته باشد.

در ديدار امير نصيرزاده و سردار حاجي زاده مطرح شد

هم افزايي دو نیرو براي مقابله با تهديدها

مجتبي محمدلو  |  ايرنا


